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لزوم بازنگری در سیاست های 
ماشین سازی بخش معدن 

متولی بخش معدن باید نیاز این بخش را به 
سایر بخش ها انتقال دهد. این چارچوب کار است 
و اکنون متولی بخش معدن هم در حال انجام 
همین کار است. چشم انداز توسعه بخش معدن 
در اختیار متولی آن است و باید برای رسیدن 
به آن از همه ابزارها و عوامل استفاده کند. در 
این رابطه هپکو به عنوان نخستین مجموعه در 
راستای تامین ماشین آلات معدنی در کشور، 
شروع کار آن از حدود سال ۵۵ زده شد که آن 
زمان کشور هم در بخش عمران و هم در بخش 
معدن نیازمند ماشین آلات بود. همان زمان 
به طور شفاف ماشین آلات معدنی موردنیاز برای 
توسعه این بخش تعریف شد. برنامه ریزی هپکو 
هم تامین ماشین آلات معدنی موردنیاز بود، ابزار 
آن روز لودرهای ال ۹۰، ال ۱۲۰ تا ال ۴۷۰ مشابه 
کوماتسو بود، اما امروز معدنکاری سنگین شده و 
در مقیاس بزرگ قرار گرفته و با ابزار و ماشین آلات 
کوچک نمی توان کار را به پیش برد. اما امروز هپکو 
باید خودش را با ساخت ماشین آلات سنگین 
و موضوع اقتصادی بودن تولید ماشین آلات 
تطبیق دهد که آیا اقتصادی هست یا خیر؟ امروز 
حتی اگر با همین ذخایر معدنی موجودمان هم 
بخواهیم جلو برویم زمان نیاز داریم، این در 
حالی است که اکتشافات ما روزبه روز در حال 
افزایش است و استراتژی ما نیز به همان نسبت 
فراتر می رود و بر این اساس نیازمند تجهیزات 
هستیم. واردات همه این تجهیزات اشتباه است 
و باید بتوانیم حداقل بخشی از نیاز کشور را در 
داخل تولید کنیم، یعنی صنعت داخلی کشور 
بر اساس نیاز باید یک بازنگری در درون خودش 
انجام دهد تا بتواند مطابق با برنامه های توسعه ای 
حرکت کند. به طور مثال صنعت شن و ماسه 
خودش را توسعه داده و بخش شن و ماسه نیز از 
حالت »خیلی سنتی« به حالت مدرن، اقتصادی 
و سیستماتیک تغییر داده است که نمونه ای از 

به روز شدن با شرایط جدی است. 

یـــادداشـــت

با شرط  عجیب سازمان امور مالیاتی رقم خورد؛ 
 تخصیص پاداش سوت زنی 

به مالیات های بالاتر از 40 میلیون 
آرمان ملی: ارائه گزارش از سوی مردم در 
سامانه سوت زنی سازمان امور مالیاتی و دریافت 
پاداش از اواخر سال گذشته امکان پذیر شد و در آن 
زمان این سازمان اعلام کرد ۵ درصد از تخلفات 
مالیاتی به سوت زنان اختصاص می یابد از آن 
تاریخ تاکنون و در حالی که گزارش های زیادی 
از سوی مردم اعلام شده اگرچه بیشتر فرارهای 
مالیاتی در حوزه پزشکان و صنوف بوده است، 
اما تاکنون هیچ گونه پاداشی پرداخت نشده 
است موضوعی که دلایل آن را باید در شرط 
عجیب سازمان امور مالیاتی جست وجو کرد، 
به گونه ای که پرداخت پاداش به وصول بیش از 
۴۰ میلیون تومان درآمد مالیاتی منوط شده 
است شرطی که در ابتدای آغاز این سامانه مطرح 
نشده بود حال این سازمان به نوعی سعی در طفره 
رفتن دارد. بر اساس این گزارش، سازمان امور 
مالیاتی در اواخر سال گذشته از سامانه سوت زنی 
رونمایی و رئیس کل این سازمان نیز دستورالعمل 
سوت زنی را ابلاغ کرد بر این اساس مردم از آن 
زمان تاکنون می توانند با مراجعه به سایت سازمان 
امور مالیاتی به نشانی intamedia. ir و ورود به 
صفحه گزارش فرار مالیاتی، تخلف مالیاتی را ثبت 
کنند. در این زمینه، اگر بر اساس اطلاعات ارسالی 
اشخاص ثالث، مودیان مالیاتی جدید و درآمدهای 
کتمان شده مشمول مالیات شناسایی و مالیات 
مطالبه و وصول شود، سازمان مالیاتی می تواند 
با رعایت مقررات قانونی نسبت به پرداخت پاداش 
متناسب با اطلاعات کسب شده و مالیات وصولی از 
درآمد اختصاصی سازمان در وجه اشخاص مذکور 
در چارچوب دستورالعملی که به تصویب رئیس 
کل به سازمان می رسد، اقدام کند. البته، برای 
دریافت پاداش در این زمینه حتماً باید اطلاعات 
هویتی گزارش دهنده چون شماره تلفن همراه 
و مشخصات حساب بانکی در سامانه سازمان 
امور مالیاتی ثبت شود. در این بین، پیگیری ها 
از سازمان امور مالیاتی حاکی از آن است که از 
زمان اجرای سامانه سوت زنی تاکنون گزارش های 
مردمی درباره فرار مالیاتی به وصول مالیات منجر 
نشده است و عمده گزارش های ارسالی نیز به 
استفاده نکردن اصناف به خصوص پزشکان از 
کارت خوان مربوط می شود. همچنین، سازمان 
امور مالیاتی یک محدودیت در پرداخت پاداش 
به مردم برای گزارش فرارهای مالیاتی اعلام کرده 
و آن این است که با توجه به هزینه های وصول 
مالیات، گزارش فرار مالیاتی باید به وصول مالیات 
موثری منجر شود و مالیات موثر مالیاتی است که 
وصولی آن بیش از ۴۰ میلیون تومان برای سازمان 
مالیاتی باشد! بنابراین، می توان دلیل اینکه تاکنون 
پاداشی برای گزارش های مردمی از فرار مالیاتی 
پرداخت نشده را در موثر نبودن آن گزارش ها در 
وصول بیش از ۴۰ میلیون تومان درآمد برای 
سازمان امور مالیاتی دانست. البته، سازمان امور 
مالیاتی این را ذکر کرده که از آنجا که فرآیند 
بررسی صحت و سقم گزارش فرار مالیاتی و منتج 
شدن آن به درآمد طولانی است، برای برخی از این 
گزارش ها که امید بیشتری به آنها است تا به درآمد 
مالیاتی منجر شود، به تشخیص رئیس کل سازمان 

امور مالیاتی هدایایی پرداخت می شود. 

نکتــــه

امکان عضویت در پیمان های 
اقتصادی وجود ندارد

آرمان ملی: ایران اخیرا در حالی عضو پیمان 
شانگهای شده که به اعتقاد کارشناسان وضعیت 
نامناسب  برخی متغیرهای اقتصادی کشور همچون 
 FATF نرخ تورم و بیکاری بالا و عدم پذیرش الزامات
ایران امکان عضویت در پیمان های اقتصادی را نداشته و 
عضویت در شانگهای نیز بیش از آنکه رویکرد اقتصادی 
داشته باشد یک پذیرش سیاسی به شمار می رود. 
کامران ندری درباره عدم حضور ایران در بریکس در 
حالی که کشورهایی مانند پاکستان در این پیمان 
حضور دارند، می گوید: باید توجه داشته باشیم که 
ایران شاخص های مطلوب اقتصادی برای حضور در 
این پیمان ها را ندارد.  وی ادامه داد: برای عضویت 
در سازمان تجارت جهانی با وجود اینکه ایران چند 
بار درخواست داده اما عضو این سازمان نیستیم، 
چراکه علاوه بر اینکه برخی از کشورهای عضو این 
سازمان مخالف عضویت ایران هستند، اساسا کشورمان 
شاخص های مورد نظر برای پیوستن به این پیمان ها 
را ندارد. این کارشناس اقتصادی افزود: در سازمان 
تجارت جهانی هم چیزی شبیه به ناتو، تصمیمات 
اجماعی است و حتی مخالفت این کشور با تصمیمی، 
مساله جدی محسوب می شود و کشورهای عضو باید 
در تمام زمینه ها به توافق برسند و اتفاق نظر داشته 
باشند. از سوی دیگر کشورهایی هم در این پیمان ها 
حضور دارند که اجازه نمی دهند ایران عضو این سازمان 
و پیمان ها شود.  ندری با اشاره به عضویت ایران در 
پیمان شانگهای گفت: موضوع اول این است که در 
پیمان شانگهای کشورهایی که ایران با آنها مشکل 
دارند حضور ندارند و تاکنون هم عضو ناظر بودیم و 
از 6 ماه قبل پذیرفتند ایران به این پیمان بپیوندند که 
این پذیرش هم مطلق نیست. عضویت ایران در پیمان 
شانگهای را مشروط پذیرفته اند و ایران باید تمهیدات 
و شرایطی را کشورهای عضو تعیین کردند را فراهم 
کند. وی با اشاره به شرایط عضویت در پیمان ها به ویژه 
پیمان های پولی اظهار داشت: برای مثال در پیمان 
ماستریخت که منجر به ایجاد منطقه یورو و اتحادیه 
اروپا شد، شرط مهم این است که نرخ تورم هیچ یک از 
اعضا نباید بالای 3 درصد باشد و اگر نرخ تورم بالای 3 
درصد برود، می توانند آن کشور را از پیمان خارج کنند.  
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: به دلیل اینکه  
برخی متغیرهای اقتصادی کشورمان وضعیت مناسبی 
ندارند از جمله اینکه نرخ تورم بسیار بالایی داریم، نرخ 
بیکاری هم بالا است و نرخ رشد اقتصادی پایین است و... 
از لحاظ اقتصادی هم شرایط لازم برای عضویت در این 
پیمان ها را نداریم و اینکه عضو پیمان شانگهای شده ایم 
بیشتر از اینکه اقتصادی باشد یک پذیرش سیاسی بوده 
 است. وی با بیان اینکه از نظر اقتصادی شرایط لازم برای 
حضور در پیمان شانگهای را هم نداریم، گفت: از آنجا 
که شرایط اقتصادی برای حضور در پیمان شانگهای را 
نداریم، نمی توانیم از مزایای این پیمان بهره مند شویم 
و مزایای این پیمان شامل کشورمان نمی شود.  ندری 
ادامه داد: برای حضور در پیمان های بین المللی با چند 
مشکل جدی مواجه هستیم که یکی از آنها نرخ تورم 
بالاست و تا زمانی که تورم کشورمان بالاست، امکان 
ورود به پیمان های پولی نیست. این کارشناس اقتصادی 
گفت: در حالی که عضویت در پیمان های پولی برای 
تجارت بین المللی حائز اهمیت است اما در هیچ پیمان 
پولی حضور نداریم.  وی ادامه داد: علاوه بر نرخ تورم بالا، 
مشکل دیگر برای حضور در پیمان ها، ریسک سیاسی 
ایران است که این ریسک در ایران بالا است و کشورها 
برای سرمایه گذاری در کشورمان یا پذیرفتن ایران 
در پیمان ها باید ریسک بالارا متحمل شوند. ندری با 
اشاره به حضور کشورهای مانند پاکستان در بریکس 
یا سایر پیمان های پولی اظهار داشت: باید توجه داشته 
باشیم که پاکستان در چند سال گذشته تا حدودی 
نرخ تورم را کنترل کرده است و به این فاکتور برای 
حضور در پیمان های بین المللی را دست یافته  است. 
البته دارا بودن همه شاخص های اقتصادی مهم نیست 
برای مثال لازم نیست کشورها نرخ رشد اقتصادی 
بالایی داشته باشد اما چند شاخص از جمله نرخ تورم 
و ریسک سیاسی از اهمیت بالایی برخوردار است. وی 
افزود: دو فاکتور مهم تورم و ریسک سیاسی در ایران 
نرخ بالایی دارد در حالی که در کشوری مانند پاکستان 
میانگین نرخ تورم نسبت به ایران کمتر بوده و هر چند 
ریسک سیاسی پاکستان هم بالاست اما نسبت به ایران 
این شاخص بهتر است. از سوی دیگر پاکستان عضو 
FATF است و الزامات آن را رعایت می کند. شاید نرخ 
رشد اقتصادی پاکستان هم پایین باشد اما فاکتورهای 
مهم حضور در این پیمان ها را دارد. در روابط بین الملل 
پایین بودن نرخ ریسک مهم است و از این رو رشد 
اقتصادی ریسک ایجاد نمی کند اما نرخ بالای تورم، 

ریسک را افزایش می دهد. 

  سفر مقامات ایرانی به 
»ولایت خوست«

سید حسن مرتضوی، معاون سفارت جمهوری 
اسلامی ایران به همراه سایر دیپلمات های ایرانی در 
کابل به دعوت محمدنبی عمری، والی ولایت خوست، 
عازم این ولایت شرقی کشور شد. این نخستین سفر 
یک هیات ایرانی به شرقی ترین نقطه کشور بوده که 
در نوع خود قابل توجه است. هم زمان با این سفر، ایران 
برای یک هزار خانواده نیازمند از ولایات خوست و 
پکتیا کمک های غذایی بشردوستانه توزیع کرده 
است. به گزارش خبرگزاری صدای افغان)آوا(، ولایت 
خوست در شرق در زمان حکومت پیشین به عنوان 
یکی از پایگاه های اصلی ناامنی شناخته می شد، اما 
اکنون به نظر می رسد امنیت نسبی در این ولایت 

تأمین شده است. 

ویــــژه

رویکـــرد

گذشته از آن، به گفته مشاوران املاک، دور 
زدن این مصوبه به راحتی و در بین مالکان 
و مستاجران اتفاق می افتد به این شکل که 
مستاجران برای اجاره قراردادی را با مالک 
و از سوی دیگر نیز قراردادی را با مشاوران 
املاک می بندند و در قراردادی که با مالک 
بسته می شود افزایش اجاره بها از سقف 
۲۵درصدی گذر کرده است. براساس این 
مصوبه، سازمان تعزیرات حکومتی مکلف 
شد تا با مشاوران املاک متخلف که این سقف 
افزایش را رعایت نکنند، برخورد کند.  از سوی 
دیگر طرح های دیگر دولت مانند تعیین سقف 
افزایش اجاره بها در دوران کرونا و یا مالیات 
بستن بر خانه های خالی عملا با شکست مواجه 
شد و بهبودی در اوضاع مستاجران نشد که این 
امر نشان دهنده این است که برای کنترل بازار 
مسکن اقدامات دستوری کارساز نیست وتنها 
به تنش در این بازار دامن می زند.  واقعیت 
موجود در بازار مسکن نشان دهنده این است 
که بیش از نیمی از مالکان اجاره بهای خود را 
در سال ۱۴۰۱ تا دوبرابر افزایش داده اند و در 
این بین مبلغ رهن را افزایش نداده اند و گویا به 
این نتیجه رسیده اند که از ارزش مبلغ رهن تا 
پایان قرارداد به دلیل فشار های تورمی کاسته 
خواهد شد و در این بین اقبال برای اخذ اجاره 

ماهانه افزایش پیدا کرده است. 
 مصوبه ستاد ملی کرونا فاقد ضمانت 

اجرایی بود 
سال گذشته اولین تلاش دولت برای کاهش 
نرخ اجاره بها رنگ جدی تری به خود گرفت و 
ستاد ملی کرونا چندی قبل مصوبه ای در این 
خصوص داشت که به دلیل فقدان ضمانت 
اجرای کافی توفیق قابل توجهی در این حوزه 
نیافت ؛ چراکه بسیاری معتقدند که این مصوبه 

با اصول و قواعد حقوقی و فقهی سازگار نیست 
و لازم است راهکار مناسبی در این زمینه 
اندیشید. مطابق اصول حقوقی )اصل آزادی 
قراردادها( و فقهی )اصل تسلیط ۱( مداخله 
اشخاص ثالث از جمله حاکمیت در حوزه 
توافقات خصوصی افراد از قبیل تعیین میزان 
ثمن معامله، میزان اجاره بها، میزان مهریه و 
نحوه پرداخت آنها ممنوع شمرده می شود. 
لذا دخالت قانونگذار یا دولت در زمینه تعیین 
موارد مذکور و نحوه توافقات اشخاص در عقود 
و معاملات خصوصی، از نظر شرع و قانون 
اساسی مورد ایراد شورای نگهبان واقع خواهد 
شد. این درحالی است که وصول اجاره بها 
توسط موجران، یکی از راه های درآمدزایی 
توسط آنان محسوب می شود و حاکمیت 
می تواند در راستای ساماندهی مبادرت به 
اتخاذ سیاست های تشویقی و تنبیهی کند تا 
بدین ترتیب موجران به اخذ اجاره بهای کمتر 
تشویق شوند به دنبال این مساله، طرحی به 
مجلس پیشنهاد شد که آن دسته از موجران 
که قرارداد اجاره خود را در دفتر اسناد رسمی 
یا در سامانه املاک و اسکان موضوع ماده 
)۱8( قانون جهش تولید مسکن ثبت کرده 
میزان اجاره بهای آنها به میزان افزایش 
شاخص سالانه کالاها اعلامی از سوی بانک 
مرکزی به ترتیب مذکور در ماده )۵۲۲( قانون 
آیین دادرسی مدنی باشد، از امتیاز دریافت 
تسهیلات خرید و بازسازی مسکن به صورت 
خارج از نوبت و با تضامین و نحوه بازپرداخت 
آسان تر از سایر داوطلبان بهره مند شده و 

عوارض و مالیات وصولی از آنها کاهش یابد. 
 مالیات، ابزار تنبیهی موجران

در نقطه مقابل، موجرانی که در قرارداد اجاره 
خود، اجاره بها را به میزان بیش از شاخص فوق 

الذکر افزایش داده باشند، در خصوص مبلغ 
مازاد، مکلف به پرداخت مالیات بر درآمد 
اجاره به نحو مضاعف می شوند. به عبارت 
دیگر، از مالیات به عنوان یک ابزار تنبیهی 
برای موجرانی که از اجاره را از سقف تعیین 
شده بالاتر ببرند، استفاده خواهد شد،  اما 
واقعیت بازار نشان داد که میزان زد و بندها 
و تخلفات در بازار مسکن بالا رفت و از آنجا 
که مسکن تبدیل به کالایی سرمایه ای شده 
است تخلفات بسیاری در آن رسوخ می کند 
و بسیاری از معاملات صوری خارج از ثبت 
قانونی و قراردادهای غیرثبتی درحال رخ 
دادن است که راهی برای فرار مالیاتی است. 
به گفته مشاوران املاک دور زدن این مصوبه 
به راحتی و در بین مالکان و مستاجران اتفاق 
می افتد به این شکل که مستاجران برای 
اجاره قراردادی را با مالک و از سوی دیگر نیز 
قراردادی را با مشاوران املاک می بندند و در 
قراردادی که با مالک بسته می شود افزایش 
اجاره بها از سقف ۲۵ درصدی گذر می کنند. 
از سوی دیگر به گفته مشاوران املاک اما 
بیش از نیمی از مالکان اجاره بها خود را در 
سال ۱۴۰۱ تا دوبرابر افزایش داده اند و در این 
بین مبلغ رهن را افزایش نداده اند و گویا به این 
نتیجه رسیده اند که از ارزش مبلغ رهن تا پایان 
قرارداد به دلیل فشارهای تورمی کاسته خواهد 
شد و در این بین اقبال برای اخذ اجاره  ماهانه 

افزایش پیدا کرده است. 
 شکست طرح مالیات بر خانه های 

خالی
از دیگر راهکارهای دولت و مجلس برای 
کنترل بازار مسکن مالیات بستن بر مالکان 
خانه های خالی بود که فهرست نهایی این 
خانه ها در زمستان سال ۱۴۰۰ به سازمان 

امور مالیاتی ارسال شد. بحث مالیات بر 
خانه های خالی و دپو شدن ساختمان در 
اقتصاد ایران از مدت ها پیش موضوع مورد 
بحث کارشناسان، دولتمردان و نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی بوده است. موافقان 
با هدف جلوگیری از تبدیل شدن مسکن به 
ابزار ذخیره ثروت از این طرح دفاع می کنند و 
در مقابل، مخالفان معتقدند که این کار باعث 
می شود انگیزه برای ساخت و ساز از بین برود.  
موافقان معتقدند دریافت مالیات از خانه های 
خالی حتی اگر به رونق بازار مسکن نینجامد، 
حداقل منابع مالی جدیدی در اختیار دولت 
قرار خواهد گرفت و مخالفان معتقدند که اخذ 
مالیات از خانه   های خالی منجر به تعطیلی بازار 
ساخت  وساز و بی انگیزه  شدن بسازوبفروش ها 
می شود. چراکه سازنده ها در تهران به امید 
نگهداری واحدها تا زمان نامعلوم برای فروش با 
قیمت مناسب و مطلوب، مشغول ساخت وساز 
هستند.  براساس گفته های جهانگیر رحیمی، 
مدیرکل دفتر طراحی و تحلیل فرآیندهای 
مالیاتی سازمان مالیات از ۵68 هزار واحد 
مسکونی خالی شناسایی شده از سوی وزارت 
راه و شهرسازی، بین ۵۰ تا 6۰ مالک مالیات 
خود را پرداخت کرده اند.  بررسی های صورت 
گرفته حاکی از آن است که در سال های ۱3۹۰ 
تا ۱3۹۵ تعداد خانه های خالی در کشور 
نزدیک به ۵۰ درصد رشد کرده است و در بازه 
زمانی ۱3۹۵ تا ۱۴۰۰ نیز اعداد و ارقام این 
رشد نباید از ۵۰ درصد کمتر باشد؛ کارشناسان 
بر این باورند که افزایش تعداد خانه های خالی 
از نبود آینده روشن اقتصادی است و مالکان بر 
این باورند که قیمت مسکن در سال های آینده 
بیشتر افزایش پیدا خواهد کرد در نتیجه از 

خرید و فروش آن خودداری می کنند. 

 آرمان ملی: نمایندگان مجلس درآخرین 
اقدام خود برای کنترل بازار اجاره بها مسکن 
طرح دوفوریتی را به هیات رئیسه تقدیم 
کردند که براساس آن موجرانی که در 
قرارداد اجاره نرخ اجاره بها را به میزان بیش 
از سقف تعیین شده افزایش داده باشند در 
ازای مبلغ مازاد، مکلف به پرداخت مالیات 
بر درآمد اجاره به نحو مضاعف می شوند تا 
موضوع اجاره بها را که ورود ممنوع دولت 
به صورت مستقیم است را با ابزار مالیات و به 
عنوان تنبیهی برای موجران متخلف بتواند 
استفاده کند. این درحالی است که با طرح 
این مساله و تعیین افزایش 25درصدی نرخ 
اجاره بها بلافاصله شوک جدیدی به قیمت ها 
وارد شد و بسیاری از مالکان همین  مسئله 
را بهانه خوبی برای افزایش قیمت ها کردند 

و قیمت ها را به صورت نجومی تکان دادند. 

»آرمان ملی« از تبعات لایحه دو فوریتی کنترل اجاره بها گزارش می دهد؛ 

چشم اجاره نشينان به اجرايی شدن قانون 
   تخلفات جدید در بازار اجاره بها 

؛

در تشریح دلایل گرانی ها و اقدامات وزارت صمت مطرح شد؛ 

بازهمامتیازدهیدولتبهتولیدپسازگرانیها؟!
آرمان ملی: همزمان با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی از اقتصاد 
کشور علاوه بر تورم سایه گرانی ها بر اکثر کالاها و خدمات 
گسترش یافت، در این راستا دولت تلاش کرد تا با پرداخت یارانه 
نقدی که به 3۰۰ و ۴۰۰ هزار تومان افزایش یافته بود قدرت 
خرید خانوارها را در مقابل این گرانی ها تا زمان اجرای تخصیص 
کالابرگ افزایش دهد اما در عمل برخلاف آنچه مسئولان از این 
جراحی اقتصادی انتظار داشتند یارانه نقدی تنها کفاف افزایش 
قیمت ۴ قلم کالای اساسی آن هم در صورت رعایت سقف 
مصرفی تعیین شده را می داد و عملا قدرت خرید خانوارها بازهم 
با کاهش مواجه شد؛ موضوعی که حال معاون هماهنگی و امور 
کسب و کار وزیر صمت دلایل آن را علاوه بر حذف ارز ترجیحی 
در جنگ روسیه و اوکراین و رشد قیمتی اکثر کالاها اعم از مواد 
غذایی و مواد پایه عنوان می کند و از تدوین بسته های حمایتی 
و اخذ مصوبه از سران قوا خبر داده که قرار است با استناد بر آن 
تولید احیا شود، اگرچه اتخاذ سیاست های اینچنینی آن هم 
پس از انتقاداتی که فعالان تولید نسبت به گرانی ها دارند تداعی 

کننده تکرار سیاست امتیازدهی دولت به تولید است. 
 جنگ و حذف ارز ترجیحی 

سیدمهدی نیازی در نشست خبری که به منظور بررسی 
دلایل گرانی های اخیر برگزار شد گفت: امسال یک اتفاق ویژه ای 
افتاد که شاید تجربه کاری ما چنین شرایطی را نشان نمی دهد؛ 
اتفاقات اقتصادی ناشی از جنگ روسیه و اوکراین قیمت جهانی 
اغلب کالاها افزایش یافت. ثبت سفارش کالاها نسبت به دی 
و بهمن افزایش یافتندکه نشان دهنده افزایش قیمت جهانی 
کالاهای مختلف اعم از مواد غذایی و محصولات پایه است.  
معاون هماهنگی و امور کسب و کار وزیر صمت افزود: در کنار 
این موضوع نرخ ارز گمرکی از ۴۲۰۰ تومانی به  ای تی اس 
تبدیل شد، دستمزدها افزایش یافت و یارانه ارز ۴۲۰۰ تومانی 
اصلاح شد که در نتیجه همه این مسائل قیمت کالاها در کشور 
افزایش یافت. وی ادامه داد: از بهمن پارسال بسته های حمایت 
از تولید تدوین شد که بخش اعظمی در ستاد اقتصادی دولت 
تصویب شد که باید بخشی از آنها در هیات وزیران هم تصویب 
شود و بخشی دیگر نیز نیاز به مجوز سران قوا دارد که مطرح شده 
و چند حکم خوب گرفتیم که یکی از آنها رفع مشکل انباشت 
بدهی مالیاتی واحدهای تولیدی است. طبق مصوبه سران قوا 
مدت زمان بدهی مالیاتی از 36 ماه به 6۰ ماه افزایش یافت. از 
این طریق می توان به احیای واحدها نیز اقدام کرد. همچنین 
از سران قوا مصوبه ای گرفتیم که اگر بنگاهی برای ورود با بازار 

سرمایه اقدام کند صرفا حساب های مالیاتی 3 سال گذشته 
بررسی می شود و به دوره قبل از این 3 سال کاری ندارد. 

 استفاده از ظرفیت نقدینگی موجود
وی افزود: استفاده از ظرفیت نقدینگی موجود در جامعه، 
مصوبه دیگری است که از سران قوا گرفتیم که در صورت 
استفاده از این نقدینگی معادل نرخ شورای پول و اعتبار از 
مالیات معاف است؛ یعنی اگر کسی در بخش تولید تأمین مالی 
خارج از نظام بانکی تا ۱. ۲ دهم برابر عقود مشارکت از مالیات 
معاف است.  نیازی تصریح کرد: طبق اعلام بانک مرکزی در 
سال گذشته حدود ۹۰۰ هزار میلیارد تومان به بخش صنعت 
اعطا شده است که بخش اعظمی از آن استمهال تسهیلات 
قبلی بوده است. امسال باید ۴۰۰ هزار میلیارد تومان به عدد 
پارسال اضافه شود.  معاون وزیر صمت در مورد تأمین مالی 
زنجیره ای گفت: بانک مرکزی در حال کمک برای فعال سازی 
تمام بانک ها برای اجرای طرح تأمین مالی زنجیره ای است؛ به 
عنوان نمونه ۲,۵۰۰ میلیارد تومان در قالب این طرح به صنعت 
خودروسازی تسهیلات دادیم. همچنین امسال برنامه داریم 
که بالای 3۰ درصد از تسهیلات بانکی از طریق تأمین مالی 
زنجیره ای انجام شود. معاون وزیر صمت در مورد ایرادات قرعه 
کشی خودرو افزود: برنامه کاری وزارت صمت حذف قرعه کشی 
خودرو است که پیش نیاز آن تجمیع قرعه کشی بود.  وی در 
خصوص احیای معادن و صنایع گفت: در حوزه صنعت و معدن 
طرح احیای واحدها را دنبال می کنیم. مالیات یکی از موانع 
احیا بود که با مصوبه ای که از سران قوا گرفتیم، امیدواریم 
مسیر احیا تسهیل شود. در مورد سرمایه در گردش و تأمین 
مالی هم، همان طور که گفتم اقدامات خوبی انجام خواهد شد.  
معاون وزیر صمت در مورد ارتقای تولید دانش بنیان در وزارت 
صمت، با بیان اینکه تحقیق و توسعه اولویت است، اظهار کرد: 

هفته گذشته این برنامه منتشر شد. در حدود ۲۰ حوزه باید با 
صورت متمرکز عمل کنیم که برخی نیاز به قانون و برخی نیاز به 
مصوبه هیات وزیران دارد که بخشی تدوین شده و در خردادماه 
با هیات وزیران ارسال می شود. با وزارت علوم هم تفاهمنامه ای 
به زودی امضا می کنیم که در حوزه تحقیق و پژوهش است. با 
کمک وزارت آموزش و پرورش نیز برای تربیت نیروی انسانی 
همکاری خواهیم کرد. وی درباره فلسفه جایگاه سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان گفت: جلسات کارشناسی در 
مورد قیمت کالاها در سطح وزارت صمت برگزار می شود اما 
متولی قیمت، دفاتر رشته فعالیت ها هستند و سازمان حمایت 
نیز در جایگاه یک سازمان فرادستگاهی به عنوان داور وضعیت 
قیمت گذاری را قضاوت و خطاهای قیمت گذاری را کنترل 
می کند. معاون هماهنگی و محیط کسب و کار وزیر صمت با 
بیان اینکه طبق اساسنامه، تمرکز سازمان حمایت باید به سمت 
حمایت از مصرف کننده باشد، افزود: وجود سازمان حمایت 
الزامی است زیرا این سازمان تنظیم گر روابط قیمتی یعنی 

زنجیره ها محسوب می شود. 
 عدم وابستگی طرح های جدید به برجام

نیازی در مورد میزان وابستگی برنامه های صنعتی به توافق 
برجام گفت: تمام پروژه هایی که از سال گذشته طراحی 
کرده ایم، بدون هیچ گونه وابستگی به برجام بوده، هرچند اگر این 
توافق ادامه یابد، سرعت کار بالا می رود اما به هر حال وابستگی 
به برجام نداریم. از سوی دیگر، اجرای پروژه هایی همچون لغو 
پیروی قیمت دلار در کالاهای فلزی بورسی از جمله برنامه هایی 
بود که عدم وابستگی ما را به برجام نشان داد. ما همین برنامه 
را در حوزه پتروشیمی نیز با همکاری وزارت نفت اجرا خواهیم 
کرد. معاون هماهنگی و محیط کسب و کار وزیر صمت در مورد 
یکپارچه سازی مقررات اظهار کرد: وزیر صمت اخیرا بخشنامه ای 
صادر کرده که بر اساس، اعمال مقررات و مصوبات جدید، 
محدود یا ممنوع شده است و اگر نیاز به ابلاغ مصوبه یا قانون 
جدیدی بود، معاونت های وزارتخانه باید موضوع را به معاونت 
هماهنگی اعلام کنند تا در صورت نیاز، مصوبه جدید ابلاغ شود. 
معاون هماهنگی و محیط کسب و کار وزیر صمت در مورد 
قطعی برق صنایع نیز گفت: در کشور ناترازی مصرف و تولید 
را داریم، ازاین رو ناچار به قطعی برق هستیم، اما امسال برای 
آنکه اتفاقات سال گذشته تکرار نشود، براساس مصوبه هیات 
وزیران و هماهنگی بین وزارت صمت و نیرو، تلاش می شود که 
محدودیت های برقی منطبق با تعطیلات تابستانی صنایع باشد.


